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ضرورتاحمقبودندربرخینقشها
 استالونه برای منیت خود

 عذرخواهی کرد

همدلی| قهرمان اکشــن هالیوود هم زمان با نمایش 
مســتندی حرفه ای از نتفلیکس به نام »اســای« در 
جشنواره فیلم تورنتو حضور پیدا کرد.به نقل از هالیوود 
ریپورتر، سیلوســتر اســتالونه می گوید تماشای فیلم 
فانتزی هالیوودی »هرکول« محصول ســال ۱۹۵۸ با 
بازی اســتیو ریوز زندگی او را در ۱۲ سالگی تغییر داد.

او تأکید کرد: من خیلی خوش شــانس بودم، در دوران 
طایی فیلم و زمانی که دیالوگ مهم بود ... اما دیالوگ ها 
به اندازه تاش فیزیکی واقعی برای غلبه بر مشکات مرا 
تحت تأثیــر قرار نمی دادند.اســتالونه همچنین وقتی 
داشــت به تداعی تخیل قهرمان های اکشــن در ذهن 
خود می پرداخت، با کتاب های کمیک آشنا شد و حالا 
می گوید آنچه الهام بخشــش شد این بود که به کمک 
دیگــران بیاید، امــا نه به عنوان یــک ابرقهرمان، بلکه 

به عنوان یک مرد.
او درباره اینکه بعد از کالج به عنوان کنترلچی در سینما 
کار کرد صحبت کرد و این که در رشــته فیلم ســازی 
تحصیــل کرد. او گفت: با تماشــای آن فیلم ها بارها و 
بارها، جادو را خواهید دید. متوجه آن می شــوی و این 
شد که گفتم می توانم بهتر از این کار کنم و بعد متوجه 

شدم که نه نمی توانم. خیلی خوب.
اما او پافشاری کرد و از سینما و شغل خود به عنوان یک 
کنترلچی ســینما برای نوشتن فیلم نامه ۱۰۱ استفاده 
کــرد. می گوید: مــن فقط در مورد آنچه می دانســتم 
نوشتم. اســتالونه در مورد شخصیت اولیه راکی بالبوآ 
که در ذهنش و روی صفحه شــکل گرفت، گفت: من 
درباره این مرد کوچک که دچار مشــکل ذهنی بود و 
اتفاقاً قلب بزرگی هم داشت، نوشتم. می خواستم درباره 
مردی بنویسم که می گوید من اصاً عالی نیستم، هرگز 
نخواهم شــد، اما با مبارزان بزرگ مبارزه می کنم. فقط 

می خواهم این تجربه را به دست بیاورم ... .
جشــنواره فیلم تورنتو امســال فیلم اصلی »راکی« را 
هم که درباره یک بوکســور ضعیف در فیادلفیا است، 

جمعه شب و در فضای باز به نمایش درآورد.
استالونه افزود راکی و شخصیت راکی بالبوآ اوج کار او را 
نشان می دهد، زیرا در ابتدای امر هیچ کس در هالیوود 
نمی خواســت این فیلم را بســازد. او گفت: هیچ کس 
نمی خواست آن را بسازد. درحالی که این بهترین نوشته 

من نیز بود.
این ستاره نمادین هالیوود که بیشتر به خاطر فیلم های 
»راکی« و »رمبو« پسر سخت گیرش شناخته می شود، 
دربــاره اولین روزهای بازیگری خود نیز صحبت کرد و 
گفت: من استخوان بندی لازم برای بازیگری شکسپیر را 
نداشتم. به عنوان یک هنرمند مهم است که نقاط قوت 
خود را بشناسی، اما مهم تر از آن دانستن نقاط ضعفت 

است.
فعالیــت طولانی مدت او در هالیــوود به عنوان بازیگر، 
نویســنده و تهیه کننده به ســال ۱۹۷۶ بازمی گردد و 
بیش از ۵۰ فیلم را در برمی گیرد. فیلم های او درمجموع 

حدود ۳ میلیارد دلار در گیشه فروش داشته اند.
اســتالونه امــا از کلیپ هایــی از حضورهــای اولیــه 
تلویزیونی اش در دهــه ۱۹۸۰ برای بازاریابی فیلم های 
اولیه راکی خیلی راضی نیســت و می گوید: واقعاً باید 
عذرخواهی کنم. منیت من خیلی خارج از کنترلم رفته 

بود.
این نماد جهانی فیلم های اکشن همچنین درباره حرفه 
خود در هالیوود هم زمان با فیلم مستند »اسای« برای 
نتفلیکس به کارگردانی تام زیمنی صحبت کرده که ۱۶ 

سپتامبر پایان بخش جشنواره تورنتو است.
اســتالونه به عنــوان نویســنده، کارگــردان، بازیگر و 
تهیه کننده برای فیلم هایی مانند »راکی«، اسپین آف های 
»کرید«، »بی مصرف ها«، »مرد خرابکار«، »صخره نورد« 
و »سرزمین پلیس« شناخته می شود. وی همچنین در 
حال حاضر با بازی در نقــش دوایت مانفردی در درام 
»تولســا کینگ« جدیدترین سریال تیلور شریدان، در 

صفحه کوچک تلویزیون ها در حال هنرنمایی است.
»اســای« باوجوداین که فیلمی از نتفلیکس است، اما 
به عنوان یک فیلم مســتند از اعتصاب انجمن بازیگران 
معافیــت گرفت و بــه همین دلیل ایــن بازیگر برای 
گفتگوی اصلی خــود روی فرش قرمز تورنتو رفت. در 
این مستند استالونه راوی سفری هالیوودی از بدل شدن 
به یک ستاره پس از داستان الهام بخش »راکی« تاکنون 

است.
استالونه در مورد فیلم های اکشن خود که با محوریت 
نبردهای فیزیکی روایت می شدند، ازجمله فیلم اکشن 
ماجراجویی »نخســتین خون« در سال ۱۹۸۲ گفت: 
قهرمانان اکشن باید دهان خود را ببندند. اکشن کاران 
که کارهای قهرمانانه انجام می دهند در مورد آن صحبت 
نمی کنند، فقط این کار را انجــام می دهند.او در ادامه 
می گوید: این یعنی باید واقعاً بی رحم باشی و به احمق 
بودنــت اهمیت ندهی ... آن موقــع بود که فهمیدم از 
دســت دادن خود در بازیگری یعنی چه. من اهمیتی 
ندادم و به معنای واقعی کلمه در آن لحظه همان مرد 
بودم.این بازیگر اکشن همچنین یادآوری کرد فیلم های 
امروزی هالیوودی که در برابر پرده های سبز فیلم برداری 
می شوند، سبک او نیست و او دوست دارد در لوکیشن 
واقعی فیلم برداری کند، نه در استودیو. او با تأکید افزود: 
من دوست دارم آنجا باشم که چالش بیشتر و واقعی تر 

باشد.جشنواره فیلم تورنتو یکشنبه به پایان می رسد.

شهابمنا؛یکیازناشرانومؤلفانحوزهموسیقی:
معلمان ویولن نوازی این کتاب را بخوانند

همدلی|| یکی از ناشــران و مؤلفان حوزه موسیقی 
در تشریح تازه ترین فعالیت های خود از انتشار یک 

کتاب در حوزه نوازندگی ساز ویولن خبر داد.
شــهاب منا پژوهشــگر و مدرس موسیقی، ضمن 
تشریح تازه ترین فعالیت های موسیقایی خود عنوان 
کرد: کتاب »روش تدریس من در نواختن ویولن« 
اثر لئوپولد آوئر با ترجمه زهرا نازیار و زهرا سلطانی 

و ویرایش بنده توسط نشر خُنیاگر منتشر شد.
او افزود: سنگ بنای تمام رسالات ویولن کاسیک، 
رســاله ای در باب اصول بنیادین نواختن ویولن اثر 
لئوپولد موتسارت پدر ولفگانگ آمادئوس موتسارت، 
است. البته پس از لئوپولد موتسارت برخی دیگر از 
استادان مجرب ویولن نوازی کاسیک نیز تجربیات 
خود را در باب جزئیات نواختن این ســاز در قالب 
کتاب هــای مختلف ارائــه کرده انــد. هرچند این 
کتاب ها حاوی نت های تمرینــی و اتود نوازندگی 
نبوده و صرفاً به شــرح جزئیــات نوازندگی اصولی 
این ســاز می پردازند اما مطالعه تطبیقی آن ها سیر 
تکوینی نحــوه تدریس ویولن را نشــان می دهد. 
بنابراین چنین رســاله هایی به نوعی مکمل یکدیگر 
هســتند و برای فردی که به طورجدی به نوازندگی 
این ساز می پردازد راهگشا و مثمر ثمر خواهند بود.

این پژوهشــگر و ناشــر حوزه موسیقی بیان کرد: 
پیش ازاین، کتاب های ارزشــمندی از نوازندگان و 
مدرســان برجســته ای چون منوهین و گالامیان 
به فارســی ترجمه و ارائه شده است. نشر خُنیاگر 
نیــز بنا بر اهمیت و ضــرورت وجود چنین کتبی 
به زبان فارســی به ترجمه برخی از دیگر رسالات 
ترجمه نشــده ســاز ویولن به زبان فارسی همت 
گماشته است. یکی از آثار پیشنهادی برای ترجمه 
در حوزه رســالات ویولن کاسیک کتاب »روش 
تدریس لئوپولد آوئر« از برجســته ترین مدرسان 
ویولن در قرن نوزدهم و بیســتم و پرورش دهنده 
برخــی از بهترین نوازنــدگان قرن، چون یاشــا 
هایفتز بود. رســاله مجمــل و مفید آوئر تجربیات 
یک عمر تدریس این مدرس برجسته را در موضوع 

نوازندگی اصولی این ساز ارائه می کند.
منا گفت: هرچند صدســال از نگارش این رساله 
می گذرد اما مطالب آن  را نباید کهنه و بااستفاده 
دانست چنان که رســاله ویولن لئوپولد موتسارت 
نیز پس از دویســت وپنجاه ســال از زمان نگارش 
همچنان تجدید چاپ می شــود و مورد ارجاع قرار 
می گیرد. گویی مطالــب مندرج در این  قبیل آثار 
ضروریاتی همیشــگی  برای نوازندگان جدی ساز 

ویولن هستند.
او در بخــش دیگری از صحبت هــای خود درباره 
پیشــینه فعالیت هــای لئوپولد آوْئــر توضیح داد: 
لئوپولد آوْئر جزو آن دسته نوازندگان ویولن بود که 
نه تنها به ســطح عالی هنر در قرن نوزدهم رســید 
بلکه بسیاری از نوازندگان ویولن قرن بیستم را که 
از این ســطح پیشــی گرفتند نیز تربیت کرد. این 
مجموعه گزیده ای از اصول و رهنمودهای آوئر پس 
از عمری نوازندگی و تدریس است. او در این کتاب 
بــا مثال آموزش می دهد و به معلمان ویولن تأکید 
می کند که پیچیدگی هــای اجرا را به طور عملی و 
با اســتفاده از ویولن و نه صرفاً با آموزش کامی به 

هنرجو توضیح دهند.
منا افــزود: آوئــر در فصول پایانی بــه موضوعات 
کلی تری ازجمله ســبک، ترس از صحنه، تغییرات 
در رِپرِتوار ویولن و ســیر تاریخی جالب آن، نکات 
عملی اجرای رِپرِتوار و قطعاتی که برای نواختن در 
اختیار شاگردان خود قرار می داد، می پردازد. ضمن 
اینکه بسیاری از فصول کتاب به جزئیات شرح حال 
و حکایاتی  درباره موســیقیدانان مشهوری که آوْئر 

می شناخته مزین شده است.
این ناشــر در بخش پایانی صحبت های خود بیان 
کرد: آموزش  نادرست در ســنین پایین برای یک 
نوازنــده ویولن فاجعه بار اســت. همان طور که آوْئر 
می گوید: »هیچ سازی مانند ویلون وجود ندارد که 
تسلط کامل بر آن در دوره های بعدی مستلزم دقت 
در مراحل اولیه یادگیری باشــد.« با این کتاب هر 
مدرس و نوآموز ویولن از بهترین راهنمایی ها بهره 

خواهد برد.

همدلی| احمد نجفی بازیگر باســابقه سینما و 
تلویزیون ضمن اشاره به اینکه دوره »صندلی داغ« 
گذشته اســت، از ارائه طرح یک برنامه اقتصادی 
و اجتماعی به تلویزیون و باتکلیفی یک ســاله 
آن خبر داد. او درباره تازه ترین فعالیت های خود 
گفت: درباره یکی دو پروژه سینمایی صحبت هایی 
داشته ایم و احتمالاً در آینده نزدیک شروع می شود. 
یک سریال هم به تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی 
و کارگردانی احمد معظمی داشتم. »شور عشق« 
یکی از پروژه های سینمایی ام هست و دیگری هم 
»نامیرا« است که ان شاءالله آبان ماه کلید می خورد.

او درباره تجربه موفق خود در اجرای برنامه هایی 
همچون »صندلی داغ« هم گفت: در زمینه اجرا 
هم یک طرح را ارائه کرده ام اما متأسفانه بعد از یک 
سال هنوز جوابی به آن نداده اند و همچنان منتظرم 
تا نتیجه اش مشخص شود. این طرح بیشتر نگاه 
اقتصادی و اجتماعی داشــت و چارچوبش مانند 
»صندلی داغ« بود اما باید توجه کنیم که شرایط 
امروز ما دیگر شرایط زمان تولید »صندلی داغ« 
نیست. تصمیم گرفتیم بیشــتر توجهمان را به 
سمت استان ها توسعه دهیم و مناطق دیگر را هم 
مدنظر داشته باشیم. طرحمان حرکت به سمت 
استان ها بود تا بتوانیم عملکردها رو موردنقد قرار 
دهیم. طبیعتاً پیشنهادهایی هم داریم.نجفی ادامه 
داد: خود من بســیار اهل سفر هستم. در برخی 
سفرهایی که داشتم واقعاً چیزهای عجیب وغریبی 
را به چشم دیده ام که باید به آن ها بیشتر بپردازیم. 
نمی خواهیم در قالب ایــن پیگیری ها چیزی را 
رد کنیم، بلکه بیشتر پیشنهادهایی برای اصاح 
داریم. زمان آن گذشته است که فقط ضعف ها را 
بگوییم. خیلی هایمان از آن ها خبر داریم و باید به 

سمت پیدا کردن راه حل برویم.
*دوره»صندلیداغ«تمامشدهاست

این بازیگر در پاسخ به اینکه آیا امروز توان و انگیزه 
زمان تولید »صندلی داغ« را برای بازگشــت به 
عرصه اجرا دارد یا خیر هم تأکید کرد: هم توانش 
را دارم و هم تفکرش را. اما قرار نیست دوباره در 
قاب یک برنامه بنشینیم و حرف های خودمانی 
بزنیم که حاصلی هم نداشــته باشد. همه چیز به 
شرایط جامعه بازمی گردد. »صندلی داغ« دوره اش 
تمام شده است و حالا باید فکرهای تازه ای ارائه 
کرد. فکر می کنم ایــن ظرفیت وجود دارد و اگر 
مردم هم از آن استقبال کنند می توان برنامه های 
خیلی خیلی بهتری هم ساخت.این بازیگر باسابقه 
درباره مواجهه مــردم در کوچه و خیابان با خود 
گفت: خیلی از مردم همچنان به واسطه »صندلی 
داغ« و »کارآگاه علوی« من را به یاد می آورند. در 
کارهای تلویزیونی ام این ها بیشتر به یادها مانده و 
گاهی متوجه می شوم مردم آقای »صندلی داغ« 
یا آقای »کارآگاه علوی« خطابم می کنند و اسم 
خودم را به یاد نمی آورنــد )می خندد(! انگار آن 
نقش در حافظه ها خیلی ماندگار شــده است و 
به خصوص در شهرستان ها که می روم کاماً آن را 

به یاد دارند و هنوز هم با خوبی از آن یاد می کنند.
او افــزود: مردم واقعاً لطــف دارند و خیلی ها این 
برنامه ها را با عاقه یاد می کنند. برخی حتی پیگیر 
می شــوند که چرا دیگر ادامه آن کارها ســاخته 
نمی شود. اما واقعیت این است که زمان گذشته 
است و باید تغییر رویکرد داشته باشیم. نمی توان 
کارها را با همان شکل و شمایل دوباره تولید کرد.
*اســتقبالپیمانجبلیازساختدنباله

»کارآگاهعلوی«
بازیگر »کارآگاه علوی« درباره ساخت دنباله این 
پروژه که در چند نوبت مطرح شد اما به سرانجام 
نرســید، توضیح داد: واقعیت این است که آقای 
جبلی رئیس ســازمان صداوسیما هم خیلی از 
این اتفاق استقبال کرده اند و حتی پیشنهاد آن 
را هم مطرح کردند اما معتقدم »کارآگاه علوی« را 
با ۱۱ سال تأخیر نمی توان دوباره دنبال کرد. باید 
فکرهای جدیدتری داشته باشیم و کاراکترهای 
دیگری را به متن اضافه کرد که حتی آن ها محور 
داستان باشند و کارآگاه علوی در حاشیه داستان 
حضور داشته باشد. اگر بخواهیم کاری انجام دهیم 
باید فکرهای جذاب تری داشته باشیم. بخشی از 
آن بودجه و نظر مســئولان جدید است اما من 
هم پیشــنهاد خودم را می دهم. در آخر اعضای 
شوراهای تصمیم گیر هستند که باید نظر نهایی 

را بدهند. ما هم صبرمان زیاد است )می خندد(!
نجفی درباره خاطرات خود از مواجهه با مردم در 
شــهرهای مختلف هم گفت: ازآنجایی که خیلی 
اهل سفر هستم، مردم در مناطق مختلف اظهار 
لطف دارند و بســیاری هم پیگیری می کنند که 
چــرا آن کارها ادامه پیدا نکرده اســت. من هم 
همین پاســخ را می دهم که مــن تنها می توانم 
پیشنهاد و طرح ارائه کنم و تصمیم گیری درباره 
آن با دوستان است. این فرآیند تصمیم گیری در 
تلویزیون کمدی کند است.او ادامه داد: احتمالاً در 
آینده نزدیک تهیه کنندگی یک فیلم سینمایی را 
بر عهده خواهم گرفت که کارگردانش فرد دیگری 
خواهد بود. این طرح متعلق بــه دوره کرونا بود 
و به دلیل همان شــرایط تولید آن متوقف شد. 
بعدها هم اوضاعی پیش آمد که جلوی دســت و 

پایمان را برای ادامه کار گرفت. شخصاً نمی خواهم 
تحت تأثیر اتفاقات سیاســی کار کنم و هیچ گاه 
نمی خواهم از این بازیگر باسابقه تأکید کرد: کار 
من همواره فرهنگی بوده است و اگر هم بخواهم 
حرف سیاســی بزنم، حتماً در قالب یک برنامه 
سیاســی آن را مطرح خواهم کرد. خیلی برایم 
عجیب است که هنوز برخی مردم برای این دست 
تولیدات مطالبه دارند و چیزهایی از برنامه های من 
به یاد دارند که خودم خاطرم نیست! برخی حتی 
این مطالبه را دارند که با توجه به سن و سالشان 
پیش خــودم می گویم چطور به یاد دارند؟ آن ها 
که ســن و سال بیشتری هم دارند، تندتر به من 
اعتراض می کنند که چرا آن کارها را ادامه ندادیم.

*ظاهرمشبیه»هارونالرشید«بود
نجفی درباره نقش آفرینــی کوتاهش در نقش 
»هارون الرشید« در ســریال »ولایت عشق« به 
کارگردانی مهدی فخیــم زاده هم گفت: در آن 
پروژه برای چند ســکانس کوتاه، در حد دو سه 
روز آفیــش بودم و این نقــش را ایفا کردم. در 
مواجهه با پیشنهاد های من معمولاً نقش منفی 
و مثبت را جدا از هم نمی بینم و بیشتر این نکته 
را مدنظر دارم که یک نقش باید خوب اجرا شود 
و در خدمت قصه و کارگردان باشد. اصاً به این 
بعــد آن فکر نمی کنم. من نقش منفی در فیلم 
»پناهنده« زنده یاد ماقلی پور هم ایفا کرده بودم. 
اگر بدانم توان اجرا یک نقش را دارم و قصه اش 
هم قصه خوبی است، به راحتی آن را می پذیرم. 
دیگر به این فکر نمی کنم که قرار اســت چهره 
منفی از من دیده شــود. بیشتر تاش می کنم 

امانت دار کار باشم.
*او افزود: ســریال »ولایت عشق« سریال بسیار 
خوبــی بود و مهدی فخیــم زاده خیلی حرفه ای 
آن را کارگردانــی کــرد. از بازیگران هم به خوبی 
استفاده می گیرد و می تواند کاراکترهایی که در 
ذهن خود دارد را جان ببخشد. من با اعتماد کامل 
به فخیم زاده داشتم، به پشتوانه تجربه قبلی ام با 
او در خارج از کشــور در قالب فیلم »تاواریش«، 
می دانســتم او این توانایی را در کارگردانی دارد. 
البتــه او نقش دیگری را برایم در نظر گرفته بود 

اما خودم احســاس کردم در این نقش می توانم 
تأثیرگذارتر باشم و ازنظر فیزیکی هم شباهت های 
بیشــتری با او داشتم. در تاریخ معروف است که 
هارون الرشــید قدبلندی داشــته و چشم هایش 
روشن بوده اســت. این ها شباهت های فیزیکی 
بود و وقتی پیشنهاد را به فخیم زاده دادم، او هم 
استقبال کرد. این نقش کوتاه بود، اما به نظرم در 

قالب سریال تأثیرگذار بود.
این بازیگر ادامه داد: همین بخش های کوتاه هم کار 
سختی بود. به خصوص قسمت های بیرونی مثل 
سکانس های مربوط به ورود کاراکتر هارون الرشید 
به مشهد با همراهی سپاهیانش که به دلیل تعداد 
زیاد هنرور، خیلی مهم بود برداشت ها تکرار نشود. 
فقط برگشت این کاروان سه هزارنفره، تقریباً سه 
ساعت طول می کشید! درمجموع اما با توجه به 
تخصص فخیم زاده، همه چیز خیلی خوب پیش 
رفت. او وقتی کاری را قبول می کند، برای آن توان 

بالایی می گذارد.
*زمانبهعقببرگــرددبازهمدر»خانه

سینما«راگلمیگیرم
نجفی درباره خاطره ای کــه از اقدام او برای گل 
گرفتن در »خانه سینما« در حافظه رسانه ها باقی 
مانده است و اینکه اگر زمان به عقب بازگردد آیا 
آن اقدام را تکرار می کند هم تأکید کرد: صددرصد 
همان کار را می کنم. حتی هزار درصد! اینکه یک 
عده ای بخواهند دورهم بنشینند و برای کار افراد 
دیگر و اینکه فیلمشــان چه زمانی اکران شــود 
تصمیم بگیرند، یک ظلم است. تصمیم برای تأیید 
پروانه ساخت و اکران یک مسئله دیگر است اما 
ظلم زمانی اتفــاق می افتد که گروهی با تعمد و 
بــرای زدن یک فرد که او را مزاحم خود می داند، 
اقدام به مانع تراشــی برای اکران فیلمش کنند. 
حتماً باید جلوی این اقدام ایستاد و صددرصد اگر 
دوباره در آن موقعیت قرار بگیرم، آن اقدام را تکرار 
می کنم. حتی اگر همین امروز این ظلم را ببینم 

به آن واکنش نشان می دهم.
او افزود: کار صنفی به معنای حمایت از همکاران 
اســت. آن زمــان حتی می شــنیدم که برخی 
می گفتند نجفی چرا اســم فیلمش را گذاشته 
»من یک ایرانی ام«! یعنی آن قدر فیلم های منفی 
ساخته بودند که نمی خواستند چیزی به نام ایران 
و پرچم ایران در فیلم ها مطرح شــود. به همین 
دلیل معتقدم با نیت های خاص آن فیلم را نابود 
کردند. همان جریانات هم باعث شــد خیلی از 
آن افرادی که نیت سو داشتند شناسایی شوند. 
همچنــان اقدام خــودم در گل گرفتن در خانه 
ســینما را اقدام درســتی می دانم که تبدیل به 
هشدار به برخی از این افراد شد تا از درون خانواده 
سینما به همکاران خود ظلم نکنند. مردم هم در 
این سال ها واکنش های بسیار مثبتی به این اقدام 
من داشــته اند. حتی در سفرهایی که با خارج از 
کشــور دارم این اقدام من را به یاد دارند و درود 

می فرستند که جلوی بی عدالتی ایستاده ام.

احمدنجفیبازیگرباسابقهسینماوتلویزیون:

»کارآگاه علوی« را با ۱۱ سال تأخیر نمی توان دوباره دنبال کرد
رویداددریچه

همدلی|ســی ســال از کوچ ابدی مردی که سال های طولانی 
به پژوهــش در زمینه فرهنگ مردم ایران پرداخت و به اســتاد 
فرهنگ مردم ایران زمین مشــهور است، می گذرد.سیدابوالقاسم 
انجوی شــیرازی نهم اردیبهشت  ســال ۱۳۰۰ در شیراز به دنیا 
آمد. تحصیات عالی را در دانشکده حقوق دانشگاه تهران دنبال 
کرد و سپس به سوئیس رفت، در رشته علوم سیاسی و اجتماعی 
در ژنو تحصیل کرد و به ایران بازگشــت.انجوی شیرازی در سال 
۱۳۱۸ با صادق هدایت آشــنا شد. این آشنایی سرآغاز پژوهش 
در فرهنگ مردم )فولکلور( بود. پس از شــهریور ۱۳۲۰ و سقوط 
رضاشاه به فعالیت های سیاســی و مطبوعاتی روی آورد. از سال 
۱۳۲۲ فعالیت های مطبوعاتی خود را آغاز کرد. در سال ۱۳۲۳، 
ســردبیری روزنامه  نبرد امروز را عهده دار شد که تا سال توقیف 
این روزنامه در آبان ۱۳۲۵ همچنان این مســؤولیت بر عهده  او 
بود. در ســال ۱۳۲۴، مدتی به انتشار روزنامه  افق پرداخت و در 
همین زمان، به جرم ســخنرانی های تند و ضددولتی در مسجد 
شاه تهران، گرگان و مشهد، تحت تعقیب فرماندار نظامی تهران 
قرار گرفت. او در آبان ماه سال ۱۳۲۵ پس از توقیف روزنامه  نبرد 
امروز به سوئیس رفت و ازآنجا به قصد دیدار صادق هدایت، راهی 
پاریس شد. در سال ۱۳۲۶ به تهران بازگشت و مشغول تدریس در 
دبیرستان دارایی شد.  در همین زمان، سردبیری روزنامه  آتشبار را 
عهده دار شد. در آن روزنامه، با درج مقاله های تند به انتقاد شدید 
از خانواده  پهلوی ادامه داد. او که مدتی به جرم ســخنرانی های 
ضددولتی تحت تعقیب قرار گرفت، پــس از کودتای ۲۸ مرداد 
۱۳۳۲ دســتگیر و به مدت ۱۴ ماه به جزیره خارک تبعید شد. 
انجوی شیرازی تا سال ۱۳۳۴ در آن جزیره باقی ماند و خاطرات 
خود را از آن دوران در کتاب »تبعیدگاه خارک« نوشت.نخستین 

کتابش با عنوان »سفینه  غزل« که مجموعه ای است از غزل های 
گویندگان فارسی زبان، با مقدمه  دکتر محسن هشترودی منتشر 
شد. دومین کتاب او »مکتب شمس« نام دارد که منتخبی است از 
غزل های پرشور و حال مولانا جال الدین محمد مولوی. سپس به 
تصحیح دیوان حافظ روی آورد که شهرت ویژه ای دارد. این دیوان، 
دارای چند فهرست، کشــف الابیات و کشف اللغات است. انجوی 
شیرازی ازآنجاکه به فرهنگ ایران زمین دل بستگی بسیار داشت، 
کار صادق هدایــت را در مورد گردآوری و تدوین فرهنگ مردم، 
دنبال کرد؛ صادق هدایت در سال ۱۳۱۲ طرحی را برای گردآوری 
آداب ورسوم و فرهنگ مردم ایران ارائه کرد، انجوی که از دوستان 
و همدلان او بود، راه هدایت را با جدیت و عاقه و عشقی سرشار 
دنبــال کرد تا آن که در ســال ۱۳۴۰ در برنامه خاص »فرهنگ 
مردم« و با نام مستعار »نجوا« در روزهای سه شنبه هر هفته  در 
ســاعت ۹ بعدازظهر در رادیو آغاز کرد و سال ۱۳۵۸ به مدت ۱۸ 
سال این برنامه را مرتباً اجرا می کرد و در آن به بحث و گفت وگو 
درباره فرهنگ مردم و سنت ها و آداب ورسوم ایرانی می پرداخت. 
این برنامه آن چنان موردتوجه و عاقه مردم قرار گرفت که به عنوان 
یکی از بهترین برنامه های رادیویی آن زمان درآمد. انجوی در این 
برنامه، مردم را بــرای گردآوری فرهنگ عامه به یاری خواند و به 
یاری بیش از پنج هزار تن از مردم روســتاها و شــهرهای دور و 
نزدیــک و گروهی همــکاران از متخصصــان فرهنگ مردم که 
تربیت شدگان خود او بودند، توانستند بیش از ۰۰۰/۳۸۷/۱ فیش 

و ۹۳ پرونده مربوط به جلوه های فرهنــگ مردم را فراهم آورند 
که گنجینه ای از آداب ورسوم مردم به شمار می آمد. او در همین 
مدت توانست ۱۰ کتاب درباره فرهنگ عامه تنظیم  کند که عبارت 
بودند از: »فرهنگ مردم سروستان« از صادق همایونی، »بازی های 
نمایشی«، ۲ جلد کتاب »جشن ها و آداب و اعتقادات زمستان«، ۳ 
جلد »قصه های ایرانی«، سه جلد کتاب درباره »مردم و فردوسی«، 
»مردم و شاهنامه فردوسی«، »مردم و قهرمانان شاهنامه«، »گل 
به صنوبر چه کرد« و »عروسک سنگ صبور«.همچنین در سال 
۱۳۵۱ مرکز فرهنگِ مردم را در سازمان رادیو و تلویزیون تأسیس 
کرد و گنجینه و موزه ای از فرهنگِ مردم با اشــیاء اهدایی مردم 
شهرها و روستاهای کشور تشــکیل داد. همچنین آرشیو نوار و 
صدای مرکز فرهنگِ مردم و کتابخانه تخصصی فرهنگِ مردم را 
در این مرکز برپا کرد. انجوی از ســال ۱۳۵۸ هم در خانه خود به 
تحقیق و پژوهش درباره فرهنگ مردم و ادبیات پرداخت.کتاب های 
»تمثیل و مثل«، »تصحیح دیوان حافظ«، »فرهنگ مردم و طرز 
گردآوری و نوشتن آن«، »قصه های ایرانی«، »گذری و نظری در 
فرهنگ مردم« و »مکتب شمس« از دیگر آثار باقی مانده از انجوی 
شیرازی هستند.دیوان حافظ شیرازی با تصحیح انجوی شیرازی 
به زعم برخی حافظ شناسان کامل ترین دیوان است زیرا او گونه ها 
و روایات مربوط به اشــعار حافظ را گردآوری و ارائه کرده  است.

سیدابوالقاسم انِجوی شیرازی بیست و پنجم شهریورماه ۱۳۷۲ از 
دنیا رفت و در گورستان ابن بابویه به خاک سپرده شد.

برایسیامینسالروزدرگذشتسیدابوالقاسمانجویشیرازی

نمادی برای پژوهشگری فولکلور


